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Acta de la Comissió Permanent de la Facultat de Geografia i Història  

celebrada el dia 18 de setembre de 2020 
 
Dia: Divendres, 18 de setembre de 2020 
Hora: 12 hores 
Lloc: Videoconferència * 
https://eu.bbcollab.com/guest/08fe3eaea49f42389f61738e45973f94 
 
Presidit per: Ricardo Piqueras, Degà de la Facultat 
 
Secretària: Arlinda Garcia Coll 
 
Hi assisteixen: Beltran Costa, Oriol; Benach Rovira, Núria; Buenacasa Pérez, Carles; Buxeda i Garrigós, Jaume; 
Carbonell Guberna, Jaume; Ciurans Peralta, Enric; Conejo Da Pena, Antoni; Cornellà, Aina, Estrada Bonell, Ferran; 
Garcia Coll, Arlinda; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez Andujar, Àngels; López Bustins, Joan Albert, López Cachero, Francisco 
Javier; Peñalver Morral, Anna; Piñol Alabart, Daniel; Piqueras Céspedes, Ricardo; Santacana Torres, Carles i Tort 
Donada, Joan. 
 
Ordre del dia: 
 
1.- Informació de l’equip deganal 
2.- Inici curs 2020-21  
3.- Informació COVID-19 
4.- Situació Grau en Geografia 
5.- Torn obert de paraules 
 
S’inicia la reunió a les 12,08 h. 
 
El degà vol començar la reunió fent constar en acta el condol i record pel Dr. Joan Vilà Valentí, Catedràtic de Geografia 
i ex-degà de la Facultat, que va morir el 23 d’agost, i també per l’alumne Josep Boan i Rosana, que va morir el dia 10 
d’agost a causa d’un accident de tràfic quan anava en bicicleta. D’altra banda, dona la benvinguda a la Dra. Núria 
Benach, nova vicedegana de Qualitat i Innovació Docent, que es va incorporar a finals de juliol. La Dra. Benach ha 
deixat la presidència de la Comissió d’Igualtat de la Facultat, on ha estat substituïda per la Dra. Sílvia Bofill, des de l’1 
de setembre. Finalment, vol donar les gràcies també a Aurora Santiso i Irene Castillo que deixen la secretaria del 
departament d’Història i Arqueologia.   
 
1.- Informació de l’equip deganal 
 
El degà inicia l’informe parlant la darrera crisi de l’equip rectoral. Aquesta ha comportat nous canvis en l’equip. D’una 
banda, la Dra. Amèlia Díaz, vicerectora acadèmica, el Dr. Álex Aguilar, Vicerector de Projecció Internacional, i la Dra. 
Sílvia Burset, vicerectora de docència, han deixat els seus vicerectorats i han estat substituïts respectivament per la 
Dra. Mercè Puig –que ha canviat de vicerectorat, deixant el d’Estudiants i Política Lingüística–, Bibiana Crespo i Gustau 
Llorente. Finalment, s’han incorporat la Dra. Maria Soler, professora del departament d’Història i Arqueologia de la 
nostra facultat, com a nova vicerectora d’Estudiants i Política Lingüística, en substitució de la Dra. Mercè Puig.  
 
S’informa que a partir de la publicació de la Instrucció del rector del dia 14 de setembre, que donava entrada a la fase 
4 de desescalada, els centres estan oberts per poder realitzar totes les activitats. Per tant, ja es pot accedir a la 
Facultat i es preveu que a partir de dilluns 21 s’obrirà la porta de l’accés pel carrer Ramalleres. Fins al dia 28, es 
recomana que els alumnes no vinguin a la facultat o que ho facin amb cita prèvia, a més de ser necessari mantenir les 
mesures de seguretat. S’esperava que aquesta instrucció arribés abans i, de fet, des del dia 1 de setembre s’estan fent 
activitats presencials diverses a la facultat, sempre amb mesures de seguretat i prèvia l’autorització pel degà. En 
aquest marc, es van autoritzar una sèrie de classes de la Universitat de l’experiència per finalitzar el curs anterior que 
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van començar el dia 7 i continuaran fins al 27 de setembre. Es tracta d’un grup reduït, que funciona com a grup 
bombolla i que no coincideix amb els estudiants de graus i màster.  
 
La Dra. Arlinda Garcia Coll informa sobre la sessió de benvinguda on line per a estudiants de mobilitat internacional 
que s’està preparant per al dia 21 de setembre. S’espera l’assistència d’uns 15 estudiants, ja que s’han produït moltes 
baixes en els darrers dies i molts canvis de semestre. També informa sobre els Premis Temps, Espai, Forma, modalitat 
millor TFG i TFM. S’està revisant la normativa i cercant el jurat que n’ha de formar part. Finalment, indica que s’estan 
recopilant les dades per a la Memòria Acadèmica de la Facultat, curs 2019-20 i es recorda que si hi ha cap acció 
estratègica que s’hagi dut a terme a iniciativa dels departaments o consells d’estudis es faci arribar la informació per 
poder incloure-la. 
 
Sobre temes de doctorat, el Dr. Jaume Carbonell informa que es continua amb la lectura de tesis on line. També s’ha 
fet alguna lectura presencial, sempre que els membres del tribunal poden accedir a la facultat sense problemes. Ja 
s’han fet 6 tesis on line i, per tant, ja es dominen els mecanismes d’aquesta modalitat. Durant el mes d’octubre se 
sabran les dades d’accés i matrícula de doctorat. Les places de nou accés que no s’hagin cobert en primera 
convocatòria es podran cobrir en una nova convocatòria.  
 
El Dr. Jaume Buxeda explica que s’han resolt les beques Màster+ UB. Els becaris començaran a partir d’1 d’octubre. El 
vicerectorat de recerca ha demanat informació sobre la recerca i docència relacionada amb la European Green Deal i 
aquesta s’ha demanat mitjançant els IPs dels grups de recerca. 
 
La Dra. Núria Benach informa que s’ha engegat la tercera edició del curs d’”Estratègies i eines per a la docència 
mixta”. Aquest curs ha tingut una bona rebuda i excel·lents valoracions en les seves edicions anteriors, fet que ha 
motivat que s’obri aquesta tercera edició. Per aquesta darrera, hi ha un total de 29 preinscrits i s’iniciarà el dia 21 de 
setembre. S’estan preparant càpsules formatives sobre temes concrets: funcionament del campus, qualificador, 
gamificació, etc.. També informa que s’ha convocat una beca de suport per a la docència mixta. Aquest becari/becària 
estarà treballant amb el CRAI i podrà resoldre temes de dubtes sobre la docència mixta. Vista la bona resposta del 
professorat davant d’aquestes iniciatives, es vol continuar oferint suport amb eines i recursos. 
 
Sobre temes de qualitat, el juny de 2021 tindran lloc 5 acreditacions (2 graus i 4 màsters). S’anuncia que, aviat, es 
convocarà una Comissió de Qualitat per començar a treballar. En Ferran Estrada pregunta quins són els graus que 
s’han d’acreditar el juny del 2021 i es respon que són els d’Antropologia Social i Cultural i Geografia. Quant els 
màsters, es tracta dels d’Antropologia i Etnografia, Gestió del Patrimoni i Museologia, Música com a art 
interdisciplinària i Estudis avançats en Història de l’Art. 
 
2.- Inici curs 2020-21 
 
Daniel Piñol comença la seva intervenció agraint als caps d’estudis i coordinadors de màster la feina feta per tancar el 
curs i la planificació del curs 2020-21. S’ha fet molta feina, sovint molt ingrata i amb poca ajuda del rectorat.  
 
Les dades actuals de la matrícula de primer curs:  
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Cal sumar els arribats en les darreres llistes que són: 53 (Antropologia), 14 (Arqueologia), 14 (Geografia), 63 (Història), 
44 (Història de l’Art), 18 (Doble titulació Arqueologia-Història). Caldrà veure com aquestes xifres es materialitzen 
finalment en la matrícula, però les dades, en general, són bones. 
 
Les dades dels màsters també són bones, encara que, en aquest cas, el percentatge de matriculats és encara molt 
baix. Caldrà esperar a tenir la matrícula tancada per poder fer la valoració de les dades definitives. 
 
Al web de la facultat hi ha la informació sobre com serà la docència del curs 2020-21 i, per tant, no es pot dir que 
aquesta informació no es coneix, tant a nivell de facultat com per a cadascuna de les assignatures. No se sap si això 
podrà afectar a la matrícula de segon a quart, per si es prefereix matricular només de segon semestre (on es preveu 
que tot sigui presencial). El dia 21 de setembre hi ha programada una reunió de treball amb els caps d’estudis per 
acabar de parlar del curs 2020-21. 
 
El dia 23 de setembre tindrà lloc la sessió de benvinguda on line amb la participació de degà, caps d’estudis, CRAI i 
administradora de centre, amb una durada 1,30 h. La sessió prèvia a la matrícula que es va fer el 3 de setembre va 
tenir molt bona rebuda. Cal agrair la feina al personal de secretaria pel suport donat. 
 
A partir de les dades de matrícula, s’ha afegit un punt a l’ordre del dia d’aquesta reunió per parlar de la situació del 
grau de geografia. 
 
El Dr. Buenacasa vol donar les gràcies als coordinadors de TFG per la feina d’organització de les defenses, agraïment al 
qual se suma en Daniel Piñol.  
 
3.- Informació COVID-19 
 
El degà vol començar aquest punt donant les gràcies a la Sra. Àngels Ibàñez per la feina desenvolupada des del mes de 
febrer. També vol agrair a l’Albert Madrenas la dedicació com a cap de l’oficina d’afers generals, lloc que va deixar el 
dia 1 de setembre. 
 
La Sra. Àngels Ibáñez vol felicitar a la SED pel funcionament durant la matrícula. Afegeix que aquesta es va preparar 
amb molta cura i que va funcionar molt bé. 
 
A causa de la marxa del Sr. Albert Madrenas, la feina de l’Oficina d’Afers Generals ha estat assumida entre la Sra. 
Maria José Lorenzo -que continua com a cap de l’oficina de recerca- i l’administradora de centre. 
 
Les aules que s’han tecnificat han estat 17, per Geografia i Història, i 8, a Filosofia. Són: 210, 211,212 i les de 50 places 
204, 205, 206, 207, 208, 209 i 219, 220, 221 i 222, 304, 306 i 308, a més  del Laboratori d’Antropologia. Aquestes són 
les que s’estan equipant en aquest primer moment i es preveu que estiguin totes en funcionament per l’inici de curs. 
També s’han comprat 6 webcams estèreos i 2 de les senzilles per poder fer classes en streaming des de qualsevol aula, 
encara que no estigui tecnificada. 
 
El seminari 4115 estava pensat com espai d’aïllament per casos sospitosos de COVID, però, durant el mes d’octubre, 
allà es faran els carnets UB (entre l’1 al 30 d’octubre) i, per tant, no es podrà fer servir com a espai d’aïllament. 
Inicialment s’ha previst l’aula 213 però, vistes les necessitats docents (el Grau d’Arqueologia la necessita per 
l’increment de matrícula que ha experimentat), sorgeix l’alternativa de l’aula 312 ó la 313, on hi ha poques activitats 
programades que es podria desplaçar per alliberar-la. El degà i l’admistradora cercaran l’espai disponible d’acord amb 
el que s’ha comentat.  
 
S’està treballant en el protocol específic de centre que estarà disponible tan aviat sigui possible. S’ha previst itineraris 
d’entrada i de sortida, cartelleria d’accés, que s’obri l’accés del carrer Ramelleres a partir del dia 21 de setembre 
encara que l’espai d’office que hi ha a l’entrada de Ramelleres estarà fora de servei. El bar ha reduït l’aforament al 50 
%, hi ha hidrogel i paper a l’espai dels microones i també s’ha reduït l’aforament de l’office del primer pis. Les 
carpetes per als estudiants es lliuraran directament a les aules. Falta senyalitzar les cadires que no es poden ocupar. A 
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cada aula hi haurà gel hidroalcohòlic i paper a l’armari de comunicacions perquè el professorat pugui netejar els estris 
que faci servir. Es desinfectaran les aules al migdia. Hi haurà ventilació tot el dia: finestres obertes i sense aire 
condicionat. A l’edifici, s’ha de fer servir mascareta sempre, excepte si es té autorització que justifiqui no fer-la servir 
per motius de salut. 
 
Les aules tecnificades disposen de 2 micros d’ambient, 1 càmara peta zeta i targeta de so. Es preparà una sessió per 
als caps d’estudis i instruccions bàsiques de funcionament per a tot el professorat. Es parla de la possibilitat de fer un 
petit vídeo demostratiu del funcionament.  
 
El Sr. Ferran Estrada pregunta sobre com actuar si un estudiant no vol portar mascareta o no respecta la distància de 
seguretat i què fer si hi ha algun positiu. Es respon que com l’ús de la mascareta és obligatori, el professorat haurà de 
fer respectar la normativa, avisant, si cal, a seguretat. Si algú es troba malament, el protocol d’actuació estableix que 
s’ha d’indicar l’espai d’aïllament. No es confinarà la classe fins que no hi hagi un positiu. El procediment es concretarà 
al protocol de l’OSSMA i del centre. S’afegeix que la persona de referència com a COVID que demana el protocol de 
l’OSSMA serà la secretària Acadèmica de la facultat, la Dra. Arlinda Garcia. 
 
A l’alumnat només es donarà mascareta si l’ha perdut o s’ha embrutat i aquestes estaran al punt d’informació.  
 
El Dr. Ferran Estrada pregunta sobre la necessitat de micros si es fan classes amb finestres obertes i el professorat 
porta mascareta. La Sra. Àngels Ibáñez respon que hi ha micros per als professors que ho demanin però que ara 
només hi ha un petit estoc (uns 10). A més a més, caldrà tenir present que aquest micros es poden acoblar i donar 
interferències amb els micros d’streaming. El degà diu que es valorà la possibilitat de comprar més micros i també 
valorar els problemes tècnics que el seu ús podria donar.  
 
El Dr. Toni Conejo pregunta si el primer dia de classe els alumnes de primer han d’assistir tots o com organitzar el 
lliurament de carpetes previst. El Dr. Daniel Piñol respon que, com a cap d’estudis, pot organitzar subgrups i informar 
mitjançant els campus o bé pot programar-se tot on line. Pregunta també si els alumnes han de signar un document 
de responsabilitat i proposa marcar les cadires al 50% de l’aforament de les aules. En Daniel Piñol respon que, a la 
sessió de treball del dia 21 amb els caps d’estudis, s’acabarà d’establir acords sobre aquests temes.  
 
El Dr. Daniel Piñol demana que s’aprovi el document que prohibeixi l’accés a les aules de les persones no matriculades 
que estigui penjat a la porta de cada aula. El degà diu que cal que aquesta prohibició es concreti en una instrucció 
deganal que només permetrà l’accés a l’edifici a les persones matriculades, instrucció feta per en Daniel Piñol i amb 
l’acord de la Comissió Permanent. La Sra. Àngels Ibáñez aclareix que, per a les activitats externes, sí que hi haurà un 
formulari extern on la gent signarà acceptant que coneix la normativa de l’edifici i que no té COVID o símptomes.  
 
Oriol Beltran mostra la seva preocupació perquè a pocs dies abans de començar les classes encara queden molts 
dubtes (ús de micros, calendari de presencialitat, coincidència d’entrades i sortides, ús de passadissos, etc..). 
L’administradora de centre explica totes les iniciatives que s’han dut a terme a l’edifici i demana que, si hi ha cap 
suggeriment per a la seva millora, se li faci arribar. A les sessions d’acollida als estudiants de primer es donarà 
informació sobre les mesures i funcionament i es farà un decàleg amb les indicacions bàsiques que s’enviarà a tots els 
estudiants. Pel que fa al professorat, el dilluns 21, després de la reunió de caps d’estudis, es farà un document per al 
professorat amb les indicacions bàsiques.   
 
4.- Situació Grau en Geografia 
 
El degà explica la situació en la qual es troba el Grau en Geografia, mostrant la seva preocupació per l’evolució de la 
matrícula d’aquest ensenyament. A principis de setembre, el consell d’estudis d’aquest ensenyament va fer arribar al 
degà un parell de documents (un sobre l’evolució matrícula i un sobre possibles millores del pla d’estudis) elaborats 
pel consell d’estudis i el Departament. Fruit de les conclusions d’aquests documents, el cap d’estudis i l’equip deganal 
van arribar a la conclusió que és el moment de posar en marxa un nou pla d’estudis i, per tant, iniciar el procés de 
reverificació del títol. Amb un descens continuat de matrícula i un abandonament superior al 30 %, el futur del grau en 
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Geografia de la UB està en joc. Molts altres ensenyaments de Geografia de Catalunya i d’Espanya han reverificat els 
seus graus de forma recent. 
 
El Dr. Daniel Piñol explica el procediment per tirar endavant aquest nou títol. La Facultat ha d’anomenar una Comissió 
Promotora del Títol de Grau, però insisteix en el fet que cal treballar amb rapidesa si es vol que el nou títol es posi en 
marxa al curs 22-23. En aquests moments, hi ha 21 matriculats per al primer curs del grau en Geografia. Afegeix que 
es va parlar d’una possible doble titulació en Geografia i Història, però que sembla que és millor tirar-la endavant 
quan el Grau en Geografia estigui reverificat. Finalment, s’ha de pensar el títol del nou grau, ja que això serà una de 
les primeres coses que es demanarà des del vicerectorat (cap al mes de novembre). 
 
S’acorda iniciar el procés de reverificació del grau en Geografia i comunicar al vicerectorat aquesta decisió. L’equip 
deganal cercarà els mecanismes per nomenar la CPTG, consensuada amb el consell d’estudis i el departament. Es farà 
una reunió de treball per nomenar la CPTG. Com no hi ha normativa clara, s’elaborarà un procediment intern de com 
actuar i se cercarà la manera de treballar la composició d’aquesta comissió, que serà aprovada en junta de facultat a 
mitjan del mes d’octubre. Es tracta d’incorporar totes les millores possibles en el sentit que assenyalen els informes 
que s’han rebut. El degà afirma que cal mirar al futur, considerar què demana la societat i oferir un nou grau en 
Geografia que respongui a aquestes necessitats. No es pot permetre posar en perill la continuïtat d’aquest 
ensenyament. 
 
En Joan Albert López Bustins agraeix el suport que es rep des de l’equip deganal per dissenyar un nou grau en 
Geografia. Quant a la CPTG, assenyala que és important la seva composició, destacant que creu que han de ser 
professors que tinguin un recorregut llarg per endavant. 
 
El degà informa que ben aviat tindrà lloc una primera reunió de treball entre departament, consell d’estudis i equip 
deganal per fixar la composició d’aquesta comissió.  
 
En Joan Tort afirma que al departament li cal l’impuls des de fora per abordar els reptes en els darrers últims anys. Diu 
que no serà fàcil portar endavant la reforma, però que es pot entrar en un camí positiu.  
 
 
5.- Torn obert de paraules 
 
No n’hi ha 

A les 14:23 hores, el Degà aixeca la sessió, de la qual, com a Secretària, estenc aquesta Acta. 
 
 
 
 
 
La Secretària       Vist i plau 
Arlinda GARCIA COLL      El Degà 
        Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 


